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Slovenski zunanji minister Zoran Thaler na srečanju s Cruderjem

Raste sodelovanje
Slovenija in Furlanija-Juljiska krajina uspešno sodelujeta na številnih področjih 
Ministru Thalerju so predstavniki manjšine predstavili najbolj pereče probleme
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Matajur 

Mezzana ricorda 
l’incendio del ’45

Prijateljstvo in sodelova
nje med deželo Furlanijo - 
Julijsko krajino in Sloveni
jo  se u tr ju je ta . To lahko  
sklepamo po torkovem sre
čanju slovenske delegacije, 
ki jo  je  vodil zunanji m ini
ster Zoran Thaler, v Trstu 
pri vodstvu deželne up ra
ve.

D a g red o  s tik i v sm er 
utrjevanja, sta podčrtala ta
ko slovenski zunanji m ini
ster kot tudi predsednik de
želne vlade Giancarlo Cru- 
der na tiskovni konferenci, 
med katero sta om enila vse 
točke, o katerih je  tekla be
seda na  s rečan ju . D ežela  
Furlanija - Julijska krajina 
in S loven ija  im ata veliko 
skupnih pro jek tov , veliko 
p o zn o rn o st pa nam en ja ta  
predvsem prom etnim  in te
lekom unikac ijsk im  in fra 
strukturam v okviru evrop
sk eg a  k o r id o r ja  št. 5, ki 
p reko  T rs ta  in L ju b ljan e  
povezuje Barcelono s K ije
vom.

V ok v iru  T h a le rjev eg a  
obiska v Trstu je  prišlo tu
di do srečanja med sloven- 

| skim  zunanjim  m inistrom  
(z njim je bil tudi predsta
vnik Urada za Slovence po 
svetu  U roš M ahkovec) in 
zastopstvom  Slovencev v 
Italiji.

Osrednja točka razgovo
ra je  zadevala  v g lavnem  
kritično vprašanja časopisa 
Prim orski dnevnik, katere
mu grozi celo zaprtje, če se 
ne bo v d o g led n em  času  
našlo  p rim erno  fin an s ira 
nje. In prav okoli tega so 
se p red s tav n ik i m an jšine  
pogovarjali s Thalerjem, da 
bi našli prim erno  rešitev , 
ki bi preprečila, da bi naša 
skupnost ostala brez edine-

Dsl vložila 
zaščitni 
osnutek

D eželn i p o s lan ec  DSL 
Antonio Di Bisceglie je  ko
nec prejšnjega tedna v Po
slanski zbornici vložil za
konski osnutek z naslovom 
“Določila za zaščito sloven
ske manjšine v Furlaniji-Ju- 
lijski krajini”. Kot izhaja iz 
tiskovnega sporočila dežel
nega vodstva Oljke, osnutek 
želi prispevati pri določeva
nju zaščite slovenske manj
šine in predstavlja prilago
ditev besedila, ki ga je zapi
salo Enotno zastopstvo Slo
vencev v Italiji. Povedano 
je , da so k pred loženem u 
besed ilu  m ožni popravk i, 
dopo ln itv e  in obo g atitv e , 
preden gre besedilo  v do 
končno tiskanje.

beri na strani 2

D om enica prossim a si 
a n d rà  a v o ta r e  p er i 7 
quesiti referendari - nella 
nostra regione sono 8 - ri
masti in vigore dopo il re
c e n te  p r o n u n c ia m e n to  
della Corte di Cassazione.

Com ’è noto si era par
titi dalla proposta di ben 
30 quesiti referendari: 18 
erano stati presentati dai 
R ifo r m a to r i di M arco  
Pannella e per ognuno di 
essi erano state raccolte le 
500 m ila firm e richieste, 
12 quesiti erano stati in 
vece proposti dalle Regio
ni Lom bardia, Piem onte, 
V en eto , T o sca n a , C a la 
bria, Puglia e Valle D ’Ao
sta.

segue a pagina 4

šanjem  deželnega finansi
ranja našim kulturnim usta
no v am . T ud i k a r z ad ev a  
odnose m ed m atico in za 
m ejstvom  so bili iznešeni 
določeni pogledi. Predsta
vniki manjšine so podčrtali 
potrebo, da se čimprej za
konsko in sistem sko  u re 
sniči reso lu c ija  o m an jši
nah ter da se pri vladi usta
novi mešana komisija.

M in is te r  T h a le r  se je  
strinjal s takšnim i pogledi 
in p o v ed a l, da  bo o dsle j 
d e lo  s te k lo  la ž je , saj so 
pred dnevi na čelu U rada 
za Slovence po svetu im e
n o v a li M ih aelo  L o g ar iz 
ljudske stranke.

Nel giorno di S. Canzia- 
no, patrono del paese, Mez
zana ha rico rd a to , g razie  
all’iniziativa dell’Anpi delle 
Valli del Natisone, l ’incen
dio avvenuto il 26 febbraio 
1945 ad opera dell’invasore 
tedesco, che distrusse gran 
parte della frazione di S. Pie

tro. Nell’occasione è stato i- 
naugurato  un m onum ento  
che ricorda il tragico evento, 
realizza to  anche grazie al 
contributo degli abitanti di 
Mezzana e dell’amministra
zione comunale. La manife
stazione, ha ricordato il pre
sidente dell’Anpi delle Valli, 
Paolo Manzini, è stata voluta 
“per lanciare un messaggio 
alle giovani generazioni in
dicando loro il dovere di vi
gilare e non permettere che 
si ripetano simili atrocità” . Il 
sindaco G iuseppe M arinig 
ha parlato delle responsabi
lità della guerra, da attribuire 
al fascism o, e sottolineato 
che “l ’incendio di Mezzana, 
come quelli di Costa, Ver- 
nassino e Stregna, insegna 
che la guerra non risolve i 
problemi”.

Commosso l’intervento di 
Lorenzo Cozianin, sindaco 
di R agogna e fig lio  di un 
partigiano de ll’Osoppo, ex 
ufficiale dell’Armata rossa, 
morto durante la guerra. In 
un ideale percorso della me
m oria Cozianin ha unito II 
cimitero di Leningrado al la- 
ger di Dachau, alla casa di 
Anna Frank, ad Amsterdam.

In precedenza monsignor 
Mateucig aveva celebrato u- 
na messa. Peccato che solo 
da lui siano arrivate parole 
nella lingua slovena della 
nostra terra, (m.o.)

ga slovenskega dnevnika. do izraza tud i d ruge pro-
Na srečanju pa so prišle blem atike, začenši z vpra-

Si voterà in una sola giornata, seggi aperti dalle 7 alle 22

Domenica i referendum
Accanto ai sette quesiti nazionali anche un referendum regionale

I soldi alle private
Siamo in vista, fra gli altri, del referendum regio/tale 

proponente l’abolizione della sovvenzione della regione 
alle famiglie degli alunni che frequentano le scuole pri
vate. 1 promotori del referendum sostengono che la sov
venzione è ingiusta e discriminatoria e che la legge rela
tiva va abrogata. I rappresentanti delle scuole private 
replicano che la sovvenzione in questione vada incontro, 
e solo in parte, al maggiore impegno finanziario delle 
famiglie. Inten’engo su questa questione perché nelle 
Valli del Natisone il referendum, detto sulla “scuola pri
vata" , si presta ad un equivoco che riguarda la Scuola 
Bilingue di San Pietro al Natisone. Tra gli amici e tra le 
famiglie degli alunni che frequentano la Scuola Bilingue 
ho notato qualche imbarazzo.

Paolo Petricig
segue a pagina 4
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s prve strani
V uvodnem delu osnutka 

Di Bisceglie ugotavlja spre
menjene razmere na tem de
lu severnovzhodnega ita li
janskega območja, kar nare
kuje drugačno in vidnejšo 
zavzetost za vprašanje naro
dnostnih m anjšin. Osnutek 
ima namreč kot cilj globalno 
zaščito  za vse p ripadn ike 
slovenske narodnosti in to je 
še posebej potrebno za Slo
vence iz videmske pokrajine.

Osnutek sestavlja 22 čle
nov, ki določajo teritorij za
ščite, jasna določila na šol
skem področju in na podro
čju odnosov z javno upravo, 
predvideva državno podporo 
za kulturne in druge de ja
vnosti ter ustanovitev parite
tn eg a  in s titu c io n a ln e g a  
o d b o ra , v k a te rem  bodo 
predstavniki države, Dežele 
in politično-institucionalne- 
ga zastopstva manjšine.

Entro sabato si decide il futuro del Comune di Cividale

L’uscita dalla crisi 
in due proposte

Non ha trovato  sbocchi 
neanche dopo la riunione di 
m artedì sera - in cui erano 
stati chiam ati a raccolta la 
lista del sindaco G iuseppe 
B ernardi, la L ista M oratti 
ed i rappresentanti di Pds e 
Ppi - la crisi amministrativa 
d i C iv id a le . E in ta n to  il 
conto alla rovescia (il sinda
co  a v e v a  v e n ti g io rn i di 
tem po, a partire dalla data 
delle dimissioni, il 26 mag
gio, per decidere u n ’even
tuale revoca) prosegue e ci 
si av v ic in a  sem pre più al 
momento della verità.

M arte d ì, d a l l ’in co n tro  
p ro tra ttosi per alcune ore, 
sono em erse due proposte, 
sulle quali però i proponenti 
non si sb ilan c ian o  più  di 
tanto. La prima proposta ar
riva dalla lista di Bernardi, 
che ha ch ie s to  a lla  L is ta  
M ora tti un accordo  su un 
program m a i cui punti e s 

se n z ia li  p a io n o  e sse re  il 
P iano rego la to re , il p iano 
per il traffico e la realizza
zione d e l l’asilo  nido. Ma 
c ’è u n ’altra  proposta, che 
arriva dal Pds guidato dal 
segretario  Renzo M arinig. 
“Il program m a deve avere 
un contenuto - spiega Mari
nig - e non essere solamente 
un elenco di cose da fare, 
bisogna entrare nel merito”.

L ’accordo in questo caso 
dovrebbe essere sottoscritto 
da tutte le parti, e su di esso 
verrebbe costruita una squa
dra di governo che per forza 
d i co se  d o v re b b e  e sse re  
nuova. Un rimpasto, insom
ma.

La Lista M oratti si è ri
servata di decidere entro ve
n e rd ì, q u as i a llo  scad ere  
della decisione definitiva di 
Bernardi. Al momento, oltre 
alle dim issioni che paiono 
sempre possibili, tre sono le

opzioni a disposizione degli 
am m in istra to ri c iv idalesi. 
La L ista  M oratti potrebbe 
ac ce tta re  la p ro p o s ta  del 
sindaco, e quindi la giunta 
rim arrebbe quella  attuale, 
tranne eventuali dimissioni 
di assessori (una possibilità 
evocata da Maurizia Zappa- 
miglio).

Le due lis te  a ttu a li  di 
maggioranza potrebbero ac
cettare l ’offerta del Pds, e 
quindi ci sarebbe un rime- 
scolamento all’interno della 
giunta. La terza ipotesi, al 
momento la meno praticabi
le, è quella di una giunta di 
minoranza, guidata da Ber
nardi, che però non avrebbe 
vita facile e si troverebbe, 
tra pochi mesi, a dover af
frontare lo scoglio  del b i
lancio consuntivo. Uno sco
glio quasi certamente inva
licabile.

M.O.

V Rimu so poletni večeri 
topli, le včasih preko Tibere 
zapiha prijeten vetrič. Tedaj 
lju d je  ra d i p o se d a jo  na 
opdrtem  pozno v noč. Na 
najlepših rimskih trgih, Na- 
vona in T rin ità dei M onti, 
pa organizirajo modne defi
leje, ki jih televizije prena
šajo po vsem svetu. Res ča
robne noči, ko po stopnišču 
med cvetjem stopajo sveto
vne lepotice s cunjico na se
bi in se ti zdi, da hodijo an
geli. Izpod neba, kjer žaro
meti zakrivajo zvezde, prši
jo  glasbene note.

Nekajkrat sem si ogledal 
te defileje. Bolj zaradi Nao
m i C am p b e ll in C lau d ie  
Schiffer, čeprav je res, da ju 
prav spretno sešite obleke 
in šali naredijo tako m ika
vne. Nekoč sem se iz senata 
vračal preko  trga  N avona 
dom ov in si ogledal gene
ralko. Ista dekleta so prei
zkušala plesne figure na pe
dani, a so imela na sebi tre
n irk e . Ne bi j ih  sp o zn a l. 
Kvečjemu sem pomislil, da 
so presuhe.

Toda naslednega dne, ko 
so žarom eti povzročali na 
trgu pripeko, so manekenke 
korakale kakor boginje. Pa 
naj kdo reče, da obleka ne 
dela človeka!

N a te  p o le tn e  d e f ile je  
sem se spom nil te dni, ko 
sem v baru prisluhnil pogo
voru med člani dvodom ne
ga odbora za ustavne refor
me. V glavnem so pripadali 
sredinskim strankam.

“Tako res ne moremo na
d a ljev a ti. P išem o ustavo , 
kakor če bi šivali obleko za 
eno samo poletje...”

R esje . Ustava je  temeljni 
zakon, ki ureja odnose v dr
žavi in ji opredeljuje obliko. 
Je okvir, v katerem ljudstvo 
ve, da lahko po dem okrati
čni poti uresničuje in uskla
juje svoje koristi in pričako
vanja. Je, navsezadnje, tudi 
vizitka, s katero bo Italija 
pristopala v širšo evropsko 
konfederacijo.

Pred 50 leti so bili pisci 
ustave skrajno resni. Zave
dali so se svoje zgodovin

ske odgovornosti, za seboj 
so imeli dvajsetletje fašizma 
in izgubljeno vojno. Italijo 
so hoteli trdno zasidrati k 
načelom demokracije in so
cialne pravičnosti.

Kaj pa seda j?  K aprice , 
spletke, izsiljevanja... Je to 
način pisanja nove ustave? 
S e p a ra tis t i  lige  s sv o jim  
glasom v zadnjem trenutku 
sprem enijo rezultat. Izbira 
se p revesi k p redsedn išk i 
republiki, D ’Alema izsiljuje 
za b a lo taž n im  sistem o m , 
Berlusconi se boji Di Pietra, 
ki igra na vseh mizah...

In vendar je  ustava kakor 
nekdanja kmečka obleka, ki 
jo  je  s ta re jši b rat podajal 
m lajšemu in se ni obrabila 
leta in leta. Je kakor moda, 
ki ne mine, ker je  tradicio
nalna. Ni muha enodnevni
ca, za današnjo rabo. Trajati 
mora vsaj nadaljnjih 50 let.

H v a le ž n i m o ram o  b iti 
starim “očetom ustave” , ker 
so pred pol stoletja določili 
tako zapleten način spremi
njanja ustave. Casa za pre
mislek bo dovolj. V zadnjih 
15 letih se je zvrstilo v par
lamentu že troje dvodomnih 
odborov  za ustavne sp re 
membe. Nič ne de, če tudi 
ta klavrno propade. Ustava, 
ki je stopila v veljavo 1. ja 
nuarja 1948 je  kakor e le 
ganca Lorda Brummela, ki 
ne zatone.

Centa: za 
pospešitev 
ekonomije

Med D eželo Furlanijo- 
Juljisko krajino in Gorsko 
skupnost Terskih dolin je 
prišlo v prejšnji dnevih do 
zanimivega in pomembne
ga program skega sp ora
zu m a , ki p rev id ev a  pol 
drugo milijardo investici
je-

Gre za gradnjo oziroma 
prenovo treh proizvodnih 
hal. Ena je  v Njivici v ob
čini Bardo, druga v Racc- 
hiusu, v občini A hten in 
tretja v Debeležih v tipan- 
ski občini. Kot je samo po 
sebi um evno gre za inve
sticijo , ki naj bi v proje
ktih in zam isli krajevnih  
upraviteljev prispevala k 
ekonomski dinamiki.

Z obrtniškim i in indu
s tr ijsk im i d e ja v n o stm i,  
naj bi zagotovili nekaj de
lo v n ih  m est d om a čem u  
prebivalstvu in torej om o
gočili še posebno mladim  
družinam , da ostanejo  v 
g o rsk ih  v a seh . In to je  
prav gotovo najbolj žgoč 
p ro b lem , s k a ter im  se  
u p ravite lji vsak odn evn o  
ukvarjajo.

—  Aktualno  —

V Piranu 
predsedniki 
osmih držav

P iran , m alo  o b m o rsk o  
m estece visoko ob Jadran
skem morju, je  bilo v sredi
šču ev ro p sk e  p o zo rn o sti. 
Na dvodnevnem  srečanju, 
sicer že četrtem  po vrsti, so 
se zbrali predsedniki osmih 
s re d n je e v ro p s k ih  d ržav  
(Slovenija, Italija, Avstrija, 
M adžarska, S lovaška, Č e
ška, N em čija  in P o ljska), 
da bi poiskali skupni jezik 
in  n a jp r im e rn e jš e  p o ti 
evropske integracije.

Dejstvo, da so bili priso
tni trije predsedniki držav, 
ki so že v Evropski uniji, in 
predsedniki držav, ki čaka
jo  na vstop, dokazuje, da je 
srečanje v Piranu pomenilo 
p redvsem  iskan je  skupne 
evropske strehe, ki naj slo
ni na temeljih medsebojne

mu dopo ln jevati evropski 
mozaik.

S rečanje v P iranu pa je  
služilo tudi za vrsto bilate
ralnih dogovorov med pri
sotnimi predsedniki. V tem 
okv iru  sta  se srečala  tudi 
Milan Kučan in Oscar Lui
gi Scalfaro, ki sta obravna
v a la  sp e c if ič n e  tem a tik e  
dvostranskih odnosov in v 
tem kontekstu tudi vpraša
nje manjšin. O teh vpraša
njih pa bo tekla pogloblje
na razprava prve dni julija, 
ko bo Scalfaro uradno obi
skal Slovenijo.

V S lo v e n iji  pa  v teh  
dneh prihajajo na dan oce
ne o prvih stotih dneh D r
novškove vlade. Jasno je , 
da so v opoziciji kritični do 
vladnega sestava, drugačno

ga spoštovanja in zaupanja. 
V tem  kon tek stu  je  treba 
evidentirati dokaj aktualno 
vprašanje: odnos med naci
onalno državo in državo dr
žavljanov.

P re d s e d n ik  S lo v e n ije  
Milan Kučan je  posebej po
udaril to načelo, ki je  aktu
alno in odločilno za priho
dnost Evrope. Države m o
rajo  sicer obdržati n ac io 
nalni značaj, vendar ne kot 
v rhovno načelo , am pak v 
korist splošnih  načel so li
darnosti, strpnosti in splo
šnih etičnih vrednot.

E vropa, to so podčrta li 
p red sed n ik i osm ih  d ržav , 
m ora postati kontinent so
delovanja ne pa vojn in na
petosti.

Sprejeti je  treba načelo, 
da pod evropsko streho so
dijo vse države, tudi tiste, 
ki so pripadale vzhodnemu 
bloku in da je  treba d rža
vam Srednje Evrope zago
toviti določeno identiteto , 
ki ne sme ločevati, kvečje-

pa je  m nenje, ki ga im ajo 
v ladne stranke: liberalde- 
mokrati, ljudska stranka in 
upokojenci.

O v lad i je  sp reg o v o ril 
sam Janez Drnovšek, ki je 
ugotovil, da delo v vladi je 
zelo naporno, saj ga sesta
vljata dve glavni stranki, ki 
sta  b ili v zad n jih  le tih  v 
povsem različnih vlogah in 
celo v kontrapoziciji. Prvih 
s to  dni v lad e  je  p o te k lo  
predvsem  z delovanjem  na 
gospodarsko-socialnem  po
dročju in pri pripravi ukre
pov za povečanje uspešno
sti g o sp o d a rs tv a . Po D r
novškovem mnenju so vla
dni ljudje zelo intenzivno 
delali na zunanjepolitičnem 
področju in od tega dela se 
že poznajo prvi rezultati.

S lo v e n sk i p re m ie r  je  
ostro kritiziral opozicijske 
stranke, ki niso prizanesle 
v ladi in so j i  večk ra t n a 
sprotovali prej iz načelnega 
kot pa iz vseb inskega ra 
zloga.

Rupel ambasciatore negli Usa?No al referendum
Il partito della Lista uni

ta so c ia ld em o cra tica , che 
assieme al partito nazionale 
ed ai verdi aveva raccolto  
più di 53 mila firme, ha de
c iso  di so sp e n d e re  l ’ite r  
parlam entare per indire un 
referendum contro la resti
tuzione del patrim onio bo
schivo alla chiesa ed agli e- 
redi delle famiglie feudata
rie.

La decisione è stata pre
sa dopo che la Corte costi
tuzionale ha m odificato  il 
contenuto della richiesta re
ferendaria.
Primi i liberaldemocratici

Se si votasse oggi in Slo

venia al partito  libera lde- 
m o c ra tic o  di J a n e z  D r
novšek andrebbe quasi il 30 
per cento dei consensi ed il 
primo posto.

Questo è quanto emerge 
da un sondaggio svolto dal 
m agg io r q u o tid ian o  della  
cap itale , il “ D eio” . Al se
condo posto il partito popo
lare dei fra te lli Podobnik  
con l ’ 11 per cento, terzi i 
socialdem ocratici di Janša 
(10,9).

P er q u a n to  r ig u a rd a  i 
personaggi politici più ap

prezzati dagli sloveni p ri
meggia il presidente Milan 
Kučan, seguito dal premier 
Janez D rnovšek e dai fra
te lli  “ p o p o la r i” Ja n e z  e 
Marjan Podobnik.

Rupel in partenza 
I rapporti tra il sindaco 

di Lubiana, Dimitrij Rupel, 
ed il consiglio comunale si 
stanno facendo sempre più 
tesi così che da più parti è 
stata chiesta la testa del pri
mo cittadino.

Q u est'u ltim o  si è detto  
disposto a dare le dim issio

ni c o n d iz io n a n d o le  però  
con le dimissioni dell’inte
ro consiglio comunale.

In tan to  si è sapu to  che 
Dimitrij Rupel quasi certa
mente ricoprirà la carica di 
am basciatore sloveno negli 
USA.
Okretič vicepresidente

C on la n o m in a  di E da 
O k re tič -S a lm ič  è s ta ta  
c o m p le ta ta  la sq u ad ra  al 
vertice del parlam ento slo
veno che è composto da un 
p residente  e quattro  vice- 
presidenti.

Peterle ancora candidato
Il 28 giugno prossimo a- 

vrà luogo a Novo Mesto il 
congresso straordinario del 
partito  dem ocraticocristia
no s lo v en o . Un a p p u n ta 
mento non più procrastina- 
b ile  che sarà  l ’occasio n e  
per e sa m in a re  le rag io n i 
della pesante flessione e- 
lettorale del partito.

11 presidente Lojze Peter
le ha g ià  r ip re s e n ta to  la  
propria candidatura. Si fan
no anche i nomi di M aksi
m iljan Indihar, H elena H-

ren Vencelj e Andrej Ster, 
ex ministro degli interni. 

Due presidenti 
per una scuola

Il presidente della repub
blica slovena Milan Kučan 
ed il suo collega ungherese 
Arpad Goncz hanno aperto 
nei giorni scorsi la nuova 
scuola elem entare bilingue 
a G enterovci, nella S love
nia orientale, dove c ’è una 
co n sis ten te  co m u n ità  un 
gherese.

Nello stabile inaugurato, 
oltre alla scuola elementare 
c ’è anche la scuola m ater
na ed una nuova palestra . 
La scuola è frequentata da 
oltre 100 bambini.

% oima
S to ja n  S p e tič



 Kultura  —  -----

Patriarcato, nel 2000 
una mostra a Cividale
Presentata dal museo la rivista “Forum Iulii”

E ’ stata presentata lunedì 
nel M useo archeologico di 
C iv id a le  la  X X ed iz io n e  
della rivista “Forum Iulii”, 
d e d ic a ta  q u e s t’anno  a lla  
memoria di Giovanni Maria 
Del Basso. Un avvenimento 
arricchito da un incontro in 
cui sono stati messi a fuoco

i program m i per la m ostra 
sul Patriarcato d ’Aquileia - 
un p e rc o rso  a ttra v e rs o  i 
1500 an n i di s to r ia  che 
coinvolsero i popoli e le na
zioni del cen tro  E uropa - 
che si terrà a C ividale nel 
2000, in concomitanza con 
il Giubileo.

Resia: cultura 
locale a scuola

Nell’ambito dei suoi programmi culturali, l ’ammi
nistrazione comunale di Resia a partire dal 1991 orga
nizza nelle scuole locali delle lezioni sulla cultura e 
sulle tradizioni locali.Q uest’anno le lezioni si sono 
svolte regolarmente con la consueta collaborazione del 
circolo culturale resiano Rozjanski dum, delle autorità 
scolastiche ed il corpo insegnante.

Con il materiale utilizzato durante le lezioni che si 
sono incentrate su ll’alim entazione ed i prodotti a li
mentari si è provveduto a stampare un quaderno dal ti
tolo “Leggi, scrivi in resiano, colora”.

Il quaderno non è destinato solamente alla lettura 
ma da ampio spazio e disponibilità ai bambini. Infatti 
oltre a poter colorare le numerose illustrazioni vi è lo 
spazio per la traduzione dei nomi dei disegni presenta
ti.

Un quaderno che è destinato principalmente ai bam
bini perchè simpatico e divertente ma anche ai grandi 
per accompagnare i più piccoli nel miglioramento o 
nell’apprendimento del proprio dialetto. (N.L.)

Gli
intervenuti 
alla
presentazione 
della rivista 
“Forum Iulii”

L ’iniziativa vede ora uni
ti la Regione, la Soprinten
denza ai beni cu ltu ra li, le 
autorità ecclesiastiche (e gli 
amministratori locali in uno 
sforzo che si preannuncia 
poderoso. La scommessa è 
quella di ripetere il successo 
della rassegna sui L ongo
bardi, nel 1990, che attirò 
480 mila visitatori.

La mostra, ha spiegato il 
so p rin ten d en te  reg io n a le  
Franco B occhieri, sarà al
largata probabilmente al pa
lazzo De Nordis, alla villa 
De Claricini e ad alcuni pa
lazzi m essi a disposizione 
da privati. Il ruolo del pri
v a to  è s ta to  so tto lin e a to  
dall’assessore regionale alla 
cu ltu ra  R oberto T anfani a 
proposito dell’apporto dato 
dalla Banca Popolare di Ci
vidale.

E ’ intervenuto anche l ’o
norevole Giovanni Castella
ni, p residen te della  C om 
m issione cultura della C a
mera, che ha rimarcato co
me la rivista “Forum Iulii” 
rappresenti una presenza vi
va nel panoram a culturale 
regionale, quest’anno anco
ra di più con la pubblicazio
ne degli estratti delle 13 tesi 
di laurea che negli ultim i 
ann i h an n o  r ig u a rd a to  il 
museo archeologico civida- 
lese.
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V petek zvečer v Spetru zaključni nastop gojencev

Prisrčen koncert 
Glasbene šole

Treba je povedati, de po
staja zaključni nastop gojen
cev Glasbene Sole iz Špetra 
iz leta v leto  bolj p rijetna 
kulturna prireditev. Ni le pri
ložnost, ko starsi in sorod
niki poslušajo, kaj so se o- 
troci naučili. Ni le priložno
st, da se sami otroci med sa
bo merijo in učijo. Koncert 
je prijetna in prisrčna glasbe
na prireditev, kjer se nastopi 
lepo m ed sabo prepletajo .
Letos so jo  popestrili te mali
iz vrtca, ki hodijo na tečaj
p re s tru m en ta ln e  g lasb e  s
prof. Lio Bront in pevski z- Nastop
bor Glasbene šole. Prijetno na klavirju
je bilo poslušati tudi nastope Angeline
posameznih gojencev. Sittaro

Na levi poje 
zbor
Glasbene
šole, spodaj
na levi
kitarist
Gabriele
lussig,
na desni
harmonikar
Marco
Medveš

Fornasaro, 
una ricerca 
di successo

Verrà presentato venerdì 
13 giugno, alle 20.30, nella 
sala consiliare di S. Pietro al 
Natisone, il libro di Franco 
Fornasaro “I Longobardi e la 
medicina”. La presentazione 
verrà fatta dal professor Do
menico Pittioni.

Il volume ha ricevuto nei 
mesi scorsi due prestigiosi ri
conoscimenti, il primo a Ter
ni ed il secondo a Sissa di 
Parma. A Temi Fornasaro ha 
ottenuto il secondo posto in 
un concorso  letterario . Lo 
scrittore è stato anche accla
mato accademico di merito 
della città e dell’Accademia 
Valentiniana. La motivazione 
è lo spiraglio che la ricerca, 
grazie ad alcuni documenti i- 
nediti, apre nella storiografia 
dell’epoca longobarda.

Le prospettive aperte dall’importante convegno che si è svolto sabato 31 maggio a Malborghetto

La Valcanale e lo sloveno necessario
Il prim o passo sulla strada che deve portare a ll’ insegnam ento trilingue nelle scuole della zona confinaria

Il convegno che si è tenuto sabato 
31 maggio a Malborghetto pare aver 
indirizzato gli enti pubblici e scolasti
ci ad una presa di coscienza di quanto 
sia fondam entale l ’apertura a ll’inse
gnam ento dello sloveno nelle scuole 
dell’obbligo della Valcanale.

Dalle prim e lezioni private tenute 
ad Ugovizza a quelle di musica che si 
tengono anche a C am porosso, passi 
importanti - ha ricordato il presidente 
del circolo “Planika” Rudi Bartoloth - 
sono stati fatti negli ultimi tempi. Ep
pure manca ancora quel riconoscimen
to che invece esiste per la lingua tede
sca.

I risultati eccezionali ottenuti con 
pochi m ezzi, per quanto riguarda lo 
sloveno, fanno ben sperare.

Resta da chiedersi, e forse nel con
vegno è mancato un approfondimento 
su questo tema, come mai i Comuni 
della V alcanale non siano tra quelli

che beneficiano della legge regionale 
5/94, che nelle Valli del Natisone, del 
Torre e di Resia ha permesso numero
se iniziative didattiche - dai corsi alle 
pubblicazioni - a favore dei diversi 
dialetti sloveni.

Proprio dalle Valli del Natisone e 
da Resia sono arrivati - con i sindaci 
Giuseppe Marinig e Luigi Paletti - gli 
esempi di un’attività ma soprattutto di 
una presa di coscienza che ha riguar
dato varie sfere della vita pubblica e 
sociale. “La chiesa - ha raccontato il 
sindaco di Resia - ha iniziato a trascri
vere le preghiere in resiano, le asso
ciazioni culturali hanno creato nuovo 
interesse, la stessa am m inistrazione 
pubblica ha prom osso delle iniziati
ve”.

Il nodo della questione è rappresen
tato dalle istituzioni scolastiche, che 
sembrano - anche questo è un segno 
dei tempi che cambiano - tutt’altro che

sfavorevo li a l l ’insegnam ento  dello  
sloveno, e dalle norme, cioè da quella 
legge di tutela per gli sloveni i cui o- 
neri però, per il sovrintendente regio
nale Valerio Giurleo, “non devono pe
sare sullo Stato”. Pronta è stata la ri
sposta della  do ttoressa A driana Ja 
nežič, direttrice del Servizio per le lin
gue regionali m inoritarie: “Solo con 
un finanziamento specifico per le m i
noranze è possibile creare una tutela 
reale”.

In definitiva, il convegno è stato il 
primo passo - ne seguiranno altri, ha 
promesso il presidente della Comunità 
montana Valcanale Sergio Faleschini - 
su una strada che da oggi pare più fa
cile percorrere e che dovrà portare alla 
possibilità dell’insegnamento contem
poraneo delle tre lingue (italiano, slo
veno e tedesco) in una zona che anche 
di quelle lingue ha fatto la sua ric 
chezza. (m.o.)

Zanier 
v Cedadu
L e o n a rd o  Z a n ie r , 

eden od najbolj uvelja
vljenih  furlanskih  pe
snikov, ki piše in ustva
rja v furlankem jeziku, 
bo v petek  13. ju n ija  
gost občinske knjižnice 
v Čedadu. Srečanje, ki 
se bo začelo ob 20.30. 
uri bo p r ilo ž n o s t  za 
p re d s ta v ite v  n jeg o v e  
zadnje pesniške zbirke 
“L icof grand” , kjer so 
zbrane poezije iz obdo
bja 1991-95. Knjiga je 
izšla pri založbi Kappa 
Vu iz Vidma.
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Accanto ai 7 referendum di carattere nazionale anche quello regionale

Su questi quesiti siamo 
chiamati ad esprimerci

segue da pagina 1
La C o stitu z io n e  in fa tti 

prevede che anche le regioni 
(a lm en o  c in q u e) p o ssano  
promuovere un referendum. 
Da gennaio ad oggi abbiamo 
visto depennare ben 23 que
s iti, su p era ti dai r isu lta ti  
dell’attività parlamentare. E 
non è detto che fino a dome
nica non decada un ulteriore 
quesito, quello sull’abroga
zione del Ministero delle ri
sorse agricole. Va so tto li
neato com unque che affin
chè la consultazione di do
menica sia valida dovrà es
serci una partecipazione al 
voto di almeno la metà più 
uno degli aventi diritto.

La cam pagna per i refe
rendum  è stata segnata da 
un ce rto  d is in te re sse , a c 
compagnato dalla critica al
lo stesso istituto referenda
rio che, secondo la maggior 
parte delle forze po litiche 
andrebbe riformato, onde e- 
v ita re  la  co n fu s io n e  e lo 
svuotam ento  di un im por
tante strumento di partecipa
zione democratica.

Vediamo ora i quesiti sui 
quali ci dovremo esprimere 
domenica.

GOLDEN SHARE  
scheda gialla

Con G olden Share s ’in 
tende il possesso  da parte

dello Stato di azioni con va
lore particolare di aziende in 
settori strategici (difesa, te
lecom unicazioni, trasporti, 
energia).

Chi vota Sì
im ped isce  che lo S tato  

mantenga il controllo delle 
aziende privatizzate;

Chi vota No 
ritiene che lo Stato debba 

mantenere un potere di indi
rizzo su quei particolari ser
vizi.

OBIEZIONE  
DI COSCIENZA  
scheda arancione

Si chiede l ’abolizione del 
parere della commissione di 
valutazione per chi vuole fa
re il servizio civile in alter
nativa a quello militare.

Chi vota Sì 
vuole permettere a tutti di 

esercitare il diritto all’obie
zione di coscienza.

CACCIA  
scheda azzurra 

Vuole impedire che i cac
c ia to ri possano  en trare  in 
terreni privati senza l ’auto
rizzazione dei proprietari.

Chi vota Sì 
v u o le  che i c a c c ia to r i  

chiedano il permesso;
Chi vota No 

che siano liberi di entrare 
dove vogliono.

CARRIERE DEI

CO M PA G N IA  ITALIANA
NORD

M A TERA SSI

P o n o v n a  U p o r a b a  
N a r o č n i k o v e  V o l n e  

D o s t a v a  n a  D o m  

P r e v z e m  O d r a b l j e n i h  Ž im n ic

MAGISTRATI
scheda grigia 

Vuole abrogare le norme 
che consentono ai magistrati 
avanzamenti di carriera solo 
per anzianità.

Chi vota Sì 
è per il ritorno ai concorsi;

Chi vota No 
vuol mantenere l ’avanza

mento automatico.
ORDINE DEI 

GIORNALISTI
scheda rossa 

Vuole abolire l ’ordine dei 
giornalisti, al quale oggi è 
obbligatorio  essere iscritti 
per esercitare la professione.

Chi vota Sì 
vuole elim inare registro 

ed esami;
Chi vota No 

vuole m antenere intatto  
l ’ordine e le strutture previ
denziali, assistenziali e sin
dacali della categoria.

INCARICHI 
EXTRAGIUDIZIARI 
DEI MAGISTRATI
scheda verde scuro 

Vuole impedire ai magi
strati di assumere altri inca
richi, com e arbitrati o col
laudi di opere pubbliche che 
si riferisce solo ai magistrati 
ordinari e non a quelli am 
ministrativi.

Chi vota Sì 
è contrario agli incarichi 

extragiudiziari;
Chi vota No 

r i t ie n e  che si p o ssan o  
mantenere.

MINISTERO DELLE 
RISORSE AGRICOLE  

scheda celeste 
Chiede l ’abrogazione del 

ministero, è promossa da un 
gruppo di regioni che chie
dono che le competenze di 
questo  m in istero  vengano 
decentrate.

=  Referendum  —

Scuola: ecco 
le ragioni del 
Sì e del No

Ai sette referendum  na
z io n a li è s ta to  acco rp a to  
quello regionale che si pro
pone di abolire i contributi 
re g io n a li ag li a lunni f re 
quentanti le scuole non sta
tali. L ’intesa sottoscritta tra 
Stato e R egione in questo 
senso  ha  p erm esso  di r i 
sparm iare circa 10 m iliar
di. I promotori del referen
dum - Rifondazione com u
nista, Verdi e com itati per 
il Si, com posti da rap p re
sentanti dell’area di centro- 
sinistra - sostengono la ne
cessità di abrogare una leg
ge fortem ente d iscrim ina
toria , in v irtù  della  quale 
so lta to  una m in im a parte  
degli alunni della  regione 
(non più del 5% ) avrebbe 
questo privilegio.

Ed ap p a re  d av v e ro  un 
priv ileg io  se per accedere 
al co n trib u to  b as ta  avere

LE IN D IC A ZIO N I 
DEI PA R TITI

GOLDEN SHARE ( s c h e d a  g i a l l a )

Sì Forza Italia, Cdu
No Prc, Pds, Verdi, Ppi, Ms-Fiamma
Libertà di voto An, Ccd

OBIEZIONE DI COSCIENZA ( a r a n c i o n e )

Sì Prc, Pds, Verdi, Ppi
No An, Ms-Fiamma
Libertà di voto Ccd, Cdu, Forza Italia

CACCIA ( a z z u r r a )

Sì Verdi
No Pds, Ccd
Libertà di voto Prc, Ppi, FI, Cdu, Ms

MIN. RISORSE AGRICOLE ( c e l e s t e )

Sì Prc, Pds, Verdi
No Ppi, Ccd, Cdu, Ms-Fiamma
Libertà di voto Forza Italia, An

CARRIERE MAGISTRATI ( g r i g i a )

Sì Pds, Verdi, FI, An, Ccd, Ms.Fiamma
No Prc
Libertà di voto Ppi

ORDINE GIORNALISTI ( r o s s a )

Sì Prc, Pds, Verdi
No Ppi, Ccd, Ms-Fiamma
Libertà di voto An, Forza Italia, Cdu

INCARICHI MAGISTRATI ( v e r d e )

Sì Prc, Pds, Verdi, FI, An, Ccd, Cdu, Ms
No
Libertà di voto Ppi

A proposito di referendum e Scuola bilingue di S. Pietro

Finanziamenti alle scuole 
private nella nostra regione

segue dalla prima
11 dubbio  deriva  dalla  

preoccupazione che il voto 
referendario sulla scuola  
privata abbia delle conse
guenze sul finanziam ento  
dal quale dipende in note
vole misura la nostra isti
tuzione.

Per chi ha questa preoc
cupazione desidero chiari
re che il finanziamento del
la scuola bilingue non ha 
niente a che vedere con la 
legge 14 che si vuole abro
gare. La Scuola Bilingue è 
finanzia ta  invece in base 
a lla  legge  su lle  aree  d i 
confine, che sostiene le at
tività culturali della mino
ranza slovena. La stessa  
che prevede anche la sov
venzione ai comuni per la 
valorizzazione della cultu
ra slovena locale.

L ’esito del referendum  
non avrà in fluenza  sulla  
specifica situazione della  
scuola b ilingue e il voto 
può essere tranquillamente 
espresso in coscienza e se
condo le personali convin
zioni. Ho ricevuto in pro
posito delle telefonate an
che da amici, anche slove
ni, ai quali ho detto la stes

sa cosa.
Mi sento in dovere di ri

volgermi anche a chi non è 
interessato alle sorti della 
scuola bilingue e a chi le è 
c o n tr a r io . Q ualcuno  di 
questi elettori è orientato a 
votare “contro la scuola  
privata” con il proposito di 
votare contro la scuola bi
lingue. Anche a questi pos
so dire con tutta sincerità: 
il suo voto non avrà effetto 
sulla situazione della scuo
la bilingue.

***

La stam pa slovena re 
gionale, alla notizia della 
p a r ifica , non sem pre ha 
scritto  cose a proposito . 
Quello che ho scritto in un 
recente articolo è stato in
terpretato a fin i polemici. 
La mia valutazione pubbli
ca, volutamente misurata, 
del risultato raggiunto con 
la parifica non è stata ca
pita.

Ho fa tto  quella valuta
zione perché nelle Valli del 
Natisone c'è una giustifica
ta sensibilità sui passi del
la nostra scuola. Sono pas
si che non riguardano solo

un redd ito  fam iliare  in fe
riore ai 100 milioni. I pro
motori del referendum sot
tolineano inoltre il caratte
re in c o s ti tu z io n a le  d e lla  
leg g e  re g io n a le  14. “ G li 
enti ed i privati hanno il d i
ritto di istituire scuole, ma 
senza oneri per lo S ta to” , 
d ice  la  C o s titu z io n e . Lo 
Stato, sostengono, si im pe
gni p iu tto s to  a rifo rm are  
seriam ente la scuola pub
b lic a  p e r la  q u a le  vanno  
impegnate le risorse finan
ziarie. Settori della sinistra 
m o d era ta  so tto lin ea n o  di 
non avere preconcetti di ti
po ideologico nei confronti 
degli istituti privati, riten 
gono necessario però supe
rare la discrim inazione at
tuale.

Il settore del NO a ll’a 
b ro g az io n e , co m p o sto  in 
larga parte dai settori libe
rali e cattolici sostiene in
vece che la legge in q u e
stione è stata  un m odello  
innovatore che sarebbe ap
prezzato in tutto il paese. I 
sosteniotri del No si richia
m ano al m odello am erica
no dove esiste libera com 
petitività fra le scuole pub
bliche e quelle private. Ed 
è questa, ritengono, la r i
cetta per mettere la scuola 
in grado  di o ffrire  il m e
glio.

C om unque sia , la s tra 
grande m aggioranza delle 
forze po litiche è d e ll’op i
n io n e  che sia  n ec e ssa rio  
riformare seriamente il set
tore dell’istruzione, (d.u.)

la vita interna della Scuola 
Bilingue, ma - per il ruolo 
assunto nella com unità - 
toccano tutta la realtà sco
lastica delle Valli del Nati
sone. Quando mi esprimo 
non posso dimenticare que
sto dato, nè la responsabi
lità che deriva a chi riflette 
sulle strade adatte a supe
rare V anacronistica d ivi
sione fra  le due realtà sco
lastiche.

Dal prossimo anno sco
lastico la parifica della no
stra scuola bilingue com
porterà situazioni inedite.

Per la scuola bilingue: i 
rapporti con la scuola sta
tale saranno più istituzio
nali con impegni inediti, e 
contem poraneam ente do
vranno essere tutelate l ’au
tonomia e l'originalità del
la nostra struttura organiz
zativa.

Per la scuola statale: il 
riconoscimento della “pa 
rità” legale deve essere un 
momento per giungere ad 
un rapporto di parità cul
tu ra le , con il r ic o n o sc i
mento della specifica fu n 
zione educativa della “so
rella m inore".

Paolo Petricig

Zaključna 
maša bo v 
Hostnem

V torek 10. junija je  
bil zadnji dan Sole tu
di za uCence Dvojezi
čne šole, kjer pa bo do 
konca m eseca Se na
prej deloval dvojezič
ni vrtec.

Se nekaj Casa se bo
do m o ra li tr u d iti  
uCenci petega razreda, 
saj jih  Čakajo izp iti. 
L e-te  bodo im eli na 
državni Soli s sloven
skim uCnim jezikom v 
fiorici, kot vsako leto 
doslej. Izpiti v Gorici 
bodo v dneh 17. in 18. 
ju n ija . S tem v zvezi 
Dvojezična Sola sporo
ča , da bo odhod  
izpred Sole ob 7.30.

Podelitev spričeval 
ho v petek 20. junija  
od 17. do 18. ure.

Nato se bodo uCen
ci, njihovi starsi in vsi 
tisti, ki želijo podali v 
H o stn e , k jer bo ob  
18.30. uri v cerkvici 
Sv. M atije zaključna  
in zahvalna maša. Na 
lepem  travniku pred  
cerkvico se bodo uCen
ci in učitelji poslovili 
in zaceli počitn ice.

P r o i z v o d n j a

ŽIM NIC  V VSEH MERAH:
•  ORTOPEDSKE
•  ANALERGENE
•  IZ LATEKSA
•  IZ LATEKSA IN KOKOSOVIH VLAKEN

ClVIDALE DEL FRIULI
P ia z z a  S .  F r a n c e s c o  

T e l .  e  F a x  0432/700019
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Skupina te narmlajših, k i je  v nediejo 1. jun ija  letala v Pečnijem na parv i tekmi, provi, za 
7. trofe j Gorskih skupnosti naše dežele. M ed te lim i puobči vi'č ku kajšan je  paršu na 
parve mesta v svoji kategoriji

CRUCIL
RENATO

Petak an saboto 
bo klasični ples

Spominska 
slika 

srečanja 
na Vršiču... 
Tarkaj cajta 

smo se 
zbieral, de 
na koncu, 

nekateri 
na sliki le 
manjkajo

Planinsko srečanje 
je bilo letos na Vršiču

Tudi 26. srečanje sloven
skih planinskih društev, ki je 
bilo v nedeljo na Vršiču je 
lepo uspelo, pa čeprav nam 
je gosta megla ves dan skri
vala lepoto, mogočnost bli
žnjih vrhov an nam ni dopu
ščala pogleda v dolino.

Okuole Erjavčeve koče so 
se slovenski planinci iz av
strijske Koroške, Trsta, Go
rice, Benečije in drugih kra
jev zbrali v lepem številu na 
povabilo planinskega druš
tva Jesenice, ki je letos sre
čanje priredilo. In prav z Je
senic, od Janeza K ošnika, 
danes 83-letnega prijaznega 
in še vedno vitalnega planin
ca, je  p rišla  pobuda za to 
srečanje, ki združuje an po
vezuje obm ejna planinska 
društva. Iz leta v leto so se 
srečanja ponavljala, pogla
bljalo se je prijateljstvo, širil 
se je  krog udeležencev, ki 
naj bi v kratkem, kot je dejal 
predsednik Planinske zveze 
Slovenije Andrej Brvar, zao
bjel tudi Slovence v Argenti
ni.

Skrb in ljubezen do nara- 
' ve, do svoje slovenske podo
be, volja po utrjevanju prija
teljskih vezi: tele so bile mi
sli in želje , ki so jih  med 
svojim i pozdravi povedali 
vsi predstavniki planinskih 
društev pa tudi Uroš Mahko
vec, ki je pozdravil v imenu 
državnega urada za Slovence 
v zamejstvu in po svetu .

P red  d ru žab n im  s re č a 
njem pa so z Vršiča organi
zatorji ponujali dva možna 
izleta, na Malo Mojstrovko 
ali na na Sleme. Planinska 
družina Benečije, ki jo  je za
stopalo kakih 35 planincu, se 
je  o d lo č ila  za M alo M oj
strovko, ki je z 2.332 nm buj 
vesoka kot Krn. Ena skupina 
je šla po navadni poti in je 
po dveh urah več ali manj 
p a rš la  na varh . D ruga  je

Izmenjava 
daril: Igo 
Tuli s
predsednikom 
Planinske 
zveze 
Slovenije 
Brvarjem 
(na sredi) in 
predstavnikom 
državnega 
sekretariata 
za Slovence 
v zamejstvu 
Mahkovcem

zbrala pa severno pot, ki je dati, ker je  bila pot, “ferra- 
zavarovana an izpostavlje- sta” šele vsa pokrita od sne- 
na, so se pa morali odpove- ga.

Se malo dni za se vpisat za Adamello

22. junija bo izlet 
v Karnijske Alpe

Planinska družina pripra
v lja  za nedeljo  22. ju n ija  
iz le t v K a rn ijsk e  A lpe. 
Kam? Do jezera Volaia an 
prehoda Giramondo. Lahko 
že sada povem o, de vsak 
lahko zbere med tri propo
ste, od te narbuj lahke do 
narbuje težke, saj vsak po
zna, kaj zmorejo njega noge 
an sarce... Zberemo se v Če
dadu na parkirišču blizu av
tobusne postaje. Odhod je ob 
6. uri za de ob 8. uri bomo 
lahko začeli hoditi od koče 
Tolazzi naprej. Kot rečeno 
so tri variante: 1) od koče 
T o lazz i do je z e ra  V o la ia  
(2,30 ure hoje gor an dol); 2) 
koča Tolazzi, jezero Volaia, 
prehod G iram ondo, jezero  
Bordaglia, Pierabech (šest ur 
hoje); 3) koča Tolazzi, jeze

ro Volaia, prehod Giramon
do, jezero Bordaglia, Forcel
la Ombladet, Collina, koča 
Tolazzi: liep parstan, ki pa je 
dug 9,30 hoje.

Muoramo še poviedat za
radi organizacijskih potrieb, 
de 12. an 13. julija je  na var- 
s ti p ohod  na A d am ello  
(3.554 nm). Tisti, ki se želi 
vpisat naj vie, de je cajt le do 
16. junija an število mest je 
om ejeno . In fo rm ac ije  an 
v p iso v an ja : L iv io  tel.
281483; Miha tel. 727137; 
Igor tel. 727631.

“L ’apprendista stregone”, 
“Donne du du du” an “Per la 
sola gioia di danzare”: tuole 
vam predstavijo čičice an če- 
če (puno jih  je  tudi iz Ne- 
diških dolin), ki hodejo se 
učit plesat klasični an jazz 
ples v Suolo Erike Bront v 
Cedade. Predstava bo v pe- 
tak 13. an saboto 14. junija 
ob 20.30 uri v gledališču Ri
stori v Cedade.

P lesn a  Suola od E rike 
Bront diela že danajst liet an

v telim cajtu je paršla do do
brih rezultatov. Udobila je že 
vič priznanj (riconoscimen
ti).

Le za kar se tiče zaklju
čnih nastopov, v saboto 7. ju 
nija so pokazal ka’ so se na- 
vadli v telim  zadnjim  liete 
čeče an puobje, ki obiskujejo 
tečaje od skupine “Artein- 
ven tando” iz K ararje. Naj 
povemo, de na čelu te skupi
ne je  tudi ’na čeča iz Srie- 
dnjega, Manuela R oiatti.

Lieška fara je šla 
na lietno obljubo
V  nediejo 1 . junija par nogah na Starogoro

V nediejo 1. junija lieška fara je  počastila obljubo na 
Staro goro. Kajšan je  šu do tja z makino, drugi pa so se po
dal par nogah iz Cemurja. Ušafal so se vsi kupe na velikem 
targu, odkoder so šli v precesjo do cierkve, kjer je  bla sveta 
maša pietà.

An potlè, za na isti vsak po svoji pot, ka’ nie buj lepuo 
pojest vsi kupe? Vabilo so sparjel malomanj vsi an takuo 
se ustavli par cierkvici svetega Miklavža, kjer so pojedli 
pastošuto an še kiek druzega blizu. Skoda le, de ni sonce 
parpiekalo, vseglih pa so preživiel an liep popudan an za 
de bo vesela atmosfera sta Massimo z ramoniko an Piero s 
kitaro zagodli vič ku kajšno vižo.

V Pečnijem smo

via Cicigolis 2 
33046 Pulfero (Ud) 

tel. 0432/726085

I n s t a l l a z io n e  e m a n u t e n z io n e  d i 

G r o n d a ie  - c o p e r t u r e  - is o l a m e n t o

IMPERMEABILIZZAZIONE

7A,ìrave
- V sak o  n u o č  r u 

nam  n iek šn e  strašn e  
sanje - je  pravu Gio- 
van in  p a r ja te lju  Be- 
p u tu . - S a n ja m , de 
okuole punoči se par- 
kaže na vrata od moje 
kam bre V aleria M ari
ni naga!

- An tiste bi ble za 
te strašne sanje? K a’ 
si znoreu? Tiste so te 
narlieuše sanje na svi- 
ete!

- Oh ja , m uoj Be- 
p u t, bi b le  lep e  - je  
poviedu žalostno Gio- 
vanin - pa ku tista lie- 
pa b jo n d o n a  stope v 
m ojo kam bro, zalau- 
tn e  ta k u o  m o čn u o  
vrata, de se z žlagam  
zbudim!!!

Tu saboto na targu 
v Č e d a d u  T o n c a  je  
zag led u  ’no lep o  an 
m lado  fo resto  č ič ico  
an nie viedeu, kuo ta- 
kat d išk o rša . V ič ku 
’no uro je  hodu zad za 
njo, dokjer nie ušafu 
nom alo kuraže an ji je  
jau:

- Ta m lada, vi ste 
z lo  l ie p a  an  s te  mi 
ušeč, a greste z mano 
v mojo kambro?

- Vi ste znoreu! - je  
z a r ju la  je z n o  tu  anj 
č ič ic a  - S te naum an  
an tudi brez karjanče! 
Ki m is l i te ,  de sem  
adna od tistih, ki hode 
dol po štacjone za su- 
de?

- Na zam ierte, dra
ga čičica - ji  je  hitro 
odguoriu  T onca - ist 
nisem  imeu nikdar tu 
pam et za vam  dat še 
ne palanke ne!!!

- A rbitro , si dobar 
samuo za tonte prat! - 
je  arjula tale ’no nedi
e jo  ’na  ž e n a  g o r v 
Spietre, k jer je  igrala 
Valnatisone pruot Če
dadu.

Ist an Paolo, ki srna 
sediela blizu nje, srna 
jo  vprašala, kuo more 
t is te  v ie d e t g o r m ez 
arbitra.

- O h, v iem , v iem , 
še kuo lepuo - je  hitro 
odguorila gospa - sem 
njega žena!!!

Sodnik dol na sodi
šču v Cedade je  vpra- 
šu Zaneta:

- K uo j ’ t i s te ,  de 
kadar ste ugrabu, ra- 
pinù znanega zlatarja 
v C edade, ste pobrau 
sam uo ure an kajšno 
m edajco an niste od- 
paru tiste velike skri
nje, k i je  bla puna zla
ta an diam antu?

' - Nu, nu, gospuod 
sodnik, na stuojte za
čet tudi vi! - je  hitro 
o d g u o ru  Z an e t - Ze 
od kar so bli napisal 
novico na Novim Ma
tajurju, m oja žena mi 
na da vič meru!!!
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La scoperta del Museo archeologico nazionale di Cividale

D tesoro di Cicigolis
I probabili resti di un ponte romano, utensili e pani di bronzo 
sono stati ritrovati circa un mese fa  nei pressi del Natisone

Due basi di pilastro, che potrebbero essere apparte
nuti ad un ponte romano, ed un ripostiglio contenente 
asce, falcetti, frammenti di lama di spada e di spilloni, 
pani di bronzo grezzi. In tutto 43 pezzi per un peso to
tale di 135 chili.

E ’ il ritrovam ento operato dal Museo archeologico 
nazionale di Cividale lo scorso mese nei pressi di Cici
golis, nel comune di Pulfero, vicino al fiume Natisone.

I reperti risalirebbero - 
a ffe rm a n o  i r ic e rc a to r i  - 
a l l ’e tà  del b ronzo  fin a le , 
quindi a l l’incirca al 1200- 
1000 a. C.

A scoprire i resti, di in 
dubbio valore archeologi- 
co, è stato un collaboratore 
del museo, Gino M onai, la 
s te s s a  p e r s o n a  ch e , nel 
1982, aveva perm esso il ri
trovam ento  di un in sed ia
mento paleolitico a Biarzo.

La segnalazione era sta
ta fatta dal m aresciallo dei 
ca rab in ie ri d e lla  s tazione 
di Pulfero, che ha inform a
to il museo. Una squadra si 
è m essa sub ito  a l l ’opera. 
G li scav i, e ffe ttu a ti tra  il 
20 ed il 24 m aggio , sono 
s ta t i  c o m p iu ti  m a te r ia l 
m en te  d a l l ’a ss is te n te  a r
cheo log ico  del m useo, E- 
lian o  C o n c in a  e da G ino  
M onai, L aura T ag liaferri, 
L uca C ossa, Sonia S icco, 
Iole Zurco e Federico G al
vani.

L ’operazione è stata re
sa  p o s s ib ile  an ch e  d a lla  
collaborazione del proprie
tario del terreno situato tra

Alcuni reperti 
ritrovati a Cicigolis 

ed ora sottoposti 
a catalogazione dagli esperti 

del museo archeologico ducale

C ic ig o lis  e L as iz , P ie tro  
B ir t ig , e d a l l ’a f f i t tu a r io  
Giovanni Crucil.

D al p u n to  di v is ta  a r 
cheologico il ponte rom a
no, per ora solo ipotizzato, 
potrebbe essere quello cita
to dallo storico Paolo D ia
cono, che ancora non è sta
to ritrovato. “Si tratta - so
stiene Concina - di u n ’ipo

tesi sulla quale non tutti gli 
studiosi sono concordi” .

La zona è d ’altronde co
nosciu ta , nel d ialetto  s lo 
v e n o , co m e  “ T e p e n o  
p u o je” , che rip o rta  ad un 
luogo in cui c ’è stata una 
lo tta , una battag lia , com e 
riporta  D iacono n e ll’“ Hi- 
s to r ia  L a n g o b a rd o ru m ” 
parlando d e ll’esistenza di

un ponte romano.
Gli utensili ed i pani di 

b ro n z o , q u es ti u ltim i un 
prototipo della nostra m o
neta visto che venivano u- 
sati com e m erce di scam 
bio, fanno invece pensare 
che la zona, a ll’epoca, fos
se abitata da artigiani itine
ranti. Questi avrebbero na
s c o s to  il “ m a l lo p p o ” in

Il museo 
archelogico 
nazionale 
di Cividale

quel luogo, pensando di ri
prenderlo al ritorno da un 
viaggio.

C osì,, e v id e n te m e n te ,  
non è stato.

L a p re s e n z a  d e i re s ti ,  
com m enta la gente del luo
go, può dirsi un caso fortu
nato.

Q ualcuno ancora rico r
da, infatti, come negli anni 
V enti l ’in tera zona venne 
bonificata, ed è quindi un 
caso che i resti non siano 
v e n u ti  a l la  lu ce  a l lo ra ,  
quando probabilm ente non 
avrebbero avuto l ’attenzio
ne che meritano.

Le ricerche, nella zona, 
continueranno. L ’am m ini
strazione comunale di Pul
fero ha dato la sua disponi
bilità per un aiuto.

Ed è possibile che, dopo 
la ca ta logazione dei resti, 
questi vengano esposti in 
una  m o stra  che p o treb b e  
essere realizzata n e ll’atrio 
della sede della Banca Po
polare di Cividale, l ’istitu
to che ha finanziato  le r i
cerche.

Michele Obit

La presenza dell’uomo nell’area friulana è recente e va collegata alle scarse opportunità di vita

La grande glaciazione quaternaria
Le tracce umane potrebbero essere state cancellate dagli sconvolgimenti naturali che durarono migliaia di anni

Ambiente 
di alta 

montagna 
nel periodo 

estivo sul 
Monte Canin

f i

I siti paleolitici della re
gione alpina adriatica (area 
c o m p re n d e n te  la S la v ia  
friulana, il Carso, il Friuli e 
la  S lo v e n ia )  d e s c r i t t i  su 
queste pagine, mostrano che 
le  t ra c c e  d e lla  p re se n z a  
d e ll’uom o n e ll’area friu la
na, sono relativam ente re 
centi. Perfino i ritrovamenti 
archeologici del paleolitico 
s u p e r io re  in F riu li  sono  
sc a rs i e si r id u c o n o  a lle  
Grotte Verdi di Pradis e al 
sito di P ian Cavallo, dove 
sono stati raccolti numerosi 
strum enti litici. Perciò ab
biam o d esc ritto  con m ag
g iori dettag li il R iparo  di 
Biarzo.

II ritardo va collegato al
le s fav o rev o li co n d iz io n i 
am b ien ta li ed alle  sca rse  
opportunità di vita vegetale, 
animale ed umana. I reperti 
che p ro v an o  il p assag g io  
dei primi esseri umani ri
salgono - ad eccezione dei 
siti carsici e della Slovenia - 
a poco più di 10 mila anni 
fa , m e n tre  l ’a p p a r iz io n e  
dell’uomo sulla Terra risale 
a tem pi in fin itam en te  più 
remoti. In proporzione alle 
24 ore di una giornata, il pa
leolitico ha occupato 23 ore

e 55 minuti. Le epoche suc
cessive tutte insieme, gli ul
timi cinque minuti. Solo a 
quel punto apparvero i cac
ciatori di Biarzo.

N e ll’era  q u a te rn a ria  la 
tem peratu ra  subì notevoli 
variazioni. La caratteristica 
principale dell’era quaterna
ria furono le glaciazioni che 
ebbero la durata di decine di 
migliaia di anni, intervallate 
da periodi interglaciali più 
tem perati Nel corso delle 
fasi glaciali l ’arco alpino fu 
coperto dai ghiacciai fino ai 
limiti della pianura e la re
gione alpina fu investita da 
un clima polare. Durante le 
fasi interglaciali le valli e le 
pianure furono investite in

vece da inondazioni distrut
tive con movimenti di gran
di masse alluvionali.

M algrado questo non si 
può escludere la presenza o 
il passaggio de ll’uomo nel 
te rrito rio  friu lano  durante 
qualche fase in terglaciale, 
ma le tracce umane potreb
bero essere state cancellate 
dagli sconvolgim enti natu
rali o forse perché non sono 
state ancora scoperte.

L ’ultim a glaciazione, la 
W ùrrn, che si sv iluppò in 
tre fusi, ebbe inizio 80.000 
anni fa e raggiunse l ’apice 
1 9 .0 0 0  m ila  ann i fa. La 
massima espansione glacia
le raggiunse il limite della 
pianura friulana, limite che

viene indicato con la linea 
che va da Montereale Val- 
cellina in provincia di Por
denone, a Fagagna, a ll’im 
bocco delle valli del Torre e 
del Natisone in provincia di 
Udine, a Most na Soci e Ra
dovljica in Slovenia.

L ’ultim o scossone g la 
c ia le  fu il più rig id o  e lo 
s p e sso re  d e lla  p la c c a  di 
gh iaccio  raggiunse i 1000 
metri. Al di sopra di questa 
m assa em ergevano solo le 
vette rocciose dei monti più 
e lev a ti delle  A lpi G iu lie , 
com e il M ontasio , il Jo f 
Fuart, il Canin, il Triglav, il 
Krn. Grandi ghiacciai si for
marono lungo le grandi val
li del T ag liam ento , con il

B ut e il F e lla , del G ail e 
della  D rava, d e lla  Sava e 
della  Savinja, sulle K ara
vanke e sulle Alpi di Kam
nik.

U na d ira m a z io n e  del 
g h iacc ia io  del F e lla  ra g 
giungeva la valle di Resia 
fino a Stolvizza. Il grande 
ghiacciaio dell’Isonzo si i- 
n o ltra v a  v e rso  M ost na 
Soci. Da 2aga si allungava 
n e lla  v a lle  d e l l ’U ccea e, 
scavalcato  il passo  Ta na 
M ea, to c c a v a  V e d ro n za . 
P resso  K obarid , in c o r r i
spondenza di Staro Selo, il 
g h iacc ia io  d e l l ’Iso n zo  si 
spingeva nell’alta valle del 
Natisone, verso Logje, Bre- 
ginj e Prossenicco. Il ghiac
c ia io  superava  la  se lla  di 
Pradolino dal versante nord 
e scendeva poi fino presso 
Pulfero. Una diramazione si 
protendeva dal passo di Li
vek su Cepletichis nella val
le della  R ieka che scende 
verso Savogna. L ’ambiente 
doveva essere dunque del 
tu tto  sim ile a quello delle 
zone polari o dell’alta mon
tagna e perciò im praticabi
le.

Paolo Petricig
(archeologici - 5)

Vas 
Polica 
muora

^  •  •  Azmet
Jest živim  tu srie- 

denjskim  kam une, tu 
ni m ajhani vas, ki se 
kliče Polica.

Kar jest sam se ro
dila, tu mojim kam u
ne je  blo vič ko tav- 
ž in t  ju d i ,  an s a d a ,  
trinajst liet potlè, jih  
ni vič ku sed an stuo . 
No m alo  sam  p om i- 
s e n la ,  za k i g re m o  
saldo na manj.

R esn ično je , de je  
u m a r lo  p u n o  ju d i,  
ma an resnično je , de 
puno judi je  šlo proč. 
Ma zaki so šli proč? 
Ne zavojo zem lje, ne 
zavojo  lju d i, ma za 
vojo diela.

Vsi vem o, de brez 
diela se na živi, brez 
sudu se na je. Zavojo  
tele reči ljudje so šle 
proč an puodjo proč, 
“s trebuhom  za kru
h o m ” , je  rek u  k a j-  
šan.

Ce ist rada bi živi- 
e la  t le  v P o lic ,  na 
bom mogla.

Pravjo, de bojo ru- 
nal fa b r ik e , p ravjo , 
de bojo runal Stabili- 
m en te, k o o p era tiv e , 
p ravjo , de bojo kaj- 
šn e  a g e v o la c io n  za  
naše ljudi, ma do sa
da moji ljudje hodjo  
še le  du M an zan , du 
P r e m a r ja g , du Č e 
dad.

Kajšan se an ustav  
dol an necje prit vič 
nazaj.

T a k o  bo s a ld o  
m anj lju d i, h o st an 
a r b id e  b o jo  r a s le ,  
žvina nam  bo paršla  
tu hišo an hiše se bo
jo  poderjale.

Kajšan trošt imam  
ist, ki mam za živiet 
celo življenje, če čje- 
jo  zapriet an cierkve, 
s u o le  an v se  d ru g e  
reči, ki brez njih ž i
v ljen je  na vaja . Ž e
lim , de za naprej an 
t i s t i  v V id n e  al du 
G rim e p om islijo , de 
an Polica an Sriednje 
an N e d iš k e  d o lin e  
m uorjo živiet.

Lina - Polica
/z "V artaca” 

lieta 1988

Minimatajur



Sport
Il Reai 
vola 
verso 

Viareggio
REAL FILPA 5
LEVICO 1

Real F ilpa : Predan, Ga- 
riup (Fazio), M acorig, Di 
B iag io , T ricc a , B asse tti, 
M ian o , S te fan o  D u g aro  
(Costaperaria), Antonio Du
garo (Gianni Podorieszach), 
Ermacora (Liberale), Petri- 
cig (Fatovic).

Sul campo di Favaro Ve
neto si è g iocata sabato 7 
giugno la gara di spareggio 
per il Tri veneto che permet
te alla vincente di disputare 
le finali nazionali U isp in 
programma da mercoledì 25 
a d o m en ica  29 g iu g n o  a 
Viareggio.

Il Reai, assieme ad altre 
dodici form azioni, si g io 
c h e rà  un t i to lo  che g li è 
sfuggito, lo scorso anno, so
lo con la lotteria dei calci di 
rigore.

Sabato i ragazzi del pre
sid en te  C laud io  B a ttis tig  
hanno sbloccato il risultato 
già nel primo tempo. Al 30’ 
è stato Stefano Dugaro a se
gnare la prima rete su calcio 
di rigore concesso per atter
ramento in area del fratello 
Antonio.

Nella ripresa, dopo dieci 
m inuti, su cross di M iano 
Di Biagio ha siglato la se
conda rete.

L ’a lle n a to re  S ev e rin o  
Cedarmas effettuava alcuni 
cambi indovinati. I pulferesi 
d ila g a v a n o  con  L ib e ra le  
che, saltato il suo diretto av
versario, metteva a segno il 
tris.
! E ra  q u in d i il tu rn o  di 
Gianni Podorieszach che di 
piatto siglava la quarta rete. 
A chiudere la serie dei valli
giani era ancora una volta 
Mario Di Biagio.

N el f in a le  il L ev ico , 
squadra che rappresentava il 
Trentino-Alto Adige, riusci
va a siglare il classico gol 
della bandiera rendendo co
sì più onorevole la sconfitta.

Da notare, tra le fila pul
fe resi, l ’ind ispon ib ilità  di 
Bruno lussa, che sarà recu
perabile per le finali di fine 
mese.

L’Audace ancora sconfitta nel torneo regionale

ì  Giovanissimi 
salutano il titolo
AUDACE - STELLA VERDE 1-4

A u d a ce : C erno tta , Flo- 
reancig, Picon (28’ Zuffer- 
li), D uriavig (5 5 ’ M ichele 
Predan), Capelli, Tiro, Su- 
ber, A. Tiro, Besič (12’ Fa
b ro ) , T ru sg n a ch , P ao lo  
Massera.

Merso di Sopra, 8 giugno 
- L ’Audace con la sconfitta 
odierna ha dato l ’addio alle 
speranze di conquista del ti
tolo regionale Giovanissimi 
per società pure. La Stella 
Verde si è dim ostrata fo r
mazione ben quadrata, cini
ca nell'approfittare di ogni 
disattenzione dei padroni di 
casa.

Da segnalare, nelle file 
locali, le assenze di Podo
rieszach e Corredig e le pre

carie condizioni di Besič e 
Picon, usciti anzitempo dal 
terreno di gioco.

La prima frazione di gara 
ha visto partire subito in a- 
vanti i valligiani che, dopo 
soli 40 secondi, hanno co
stretto ad un autentico mira
co lo  il p o r tie re  o sp ite  
s u ll’insid iosa conclusione 
di Suber. Il risultato veniva 
sbloccato su azione di cal
cio d ’angolo con lo stopper 
ospite che, lasciato colpevo- 
mente libero, non aveva dif
ficoltà a spedire il pallone 
di testa alle spalle di C er
notta.P ronta la replica az
z u rra  con  D u ria v ig  che 
m andava di tes ta  la  sfera 
verso la porta incustodita. 
N ella sua corsa il pallone

Elvir Besič 
e Simone Picon 

dei Giovanissimi

veniva intercettato e deviato 
in angolo da un difensore 
biancoverde. Doccia fredda, 
al 12’, quando su respinta di 
Cernotta la sfera colpiva il 
centravanti ospite terminan
do in rete. Un atterramento 
in area di Trusgnach veniva 
quindi ignorato dall’arbitro 
tra le proteste dei giocatori 
e del pubblico locale.

O ccasio n i p e r S u b er e 
Fabro. Q uest’ultimo, a po

chi passi dalla porta, calcia
va sul fondo. L ’Audace nel
la ripresa rientrava determi
nata in campo, sfiorando il 
gol con una pun izione di 
D u riav ig . Al 6 ’ S u b er si 
presentava solo davanti al 
portiere avversario superan
dolo con un pallonetto . Il 
pallone, dopo aver battuto 
sulla traversa, terminava sul 
fondo.

Un travolgente slalom in

area ospite concluso con un 
tiro angolatissimo dal bravo 
Cristian Trusgnach regalava 
il gol della bandiera e mora
le a l l ’Audace. I valligiani 
cercavano il pari ma veni
vano trafitti per due volte 
dalla Stella Verde, che cen
trava anche una traversa.

Domenica a Cavolano di 
Sacile l ’Audace sarà chia
m ata a l l ’u ltim o  im pegno  
stagionale, (p.c.)

Udine si riconferma nel torneo Mocarini
RAPPR. UDINE 1
UDINESE 0
(dopo i tempi supplementari)

L ’Udinese, in formazione 
baby, ha ceduto a due minu
ti dal termine dei tempi sup
plementari alla rappresenta
tiva udinese l ’intera posta in 
palio nella finale del torneo 
Mocarini per Allievi, che si 
è tenuta a S. Pietro al Nati- 
sone sabato 7 giugno.

Quando ormai tutti pen
savano di dover assistere ai 
calci di rigore, è giunto, con 
una veloce azione di contro- iitàreni

Inizia lunedì 16 giugno, con l ’incontro Bar Cri- 
snaro-Iussig assicurazioni la IO2 edizione del torneo 
di calcetto di Liessa. La gara è prevista per le 20. 
Seguirà, alle 21.30, il secondo incontro tra Apicol
tura Cantoni e Agriturismo Valle d ’Oro.

Mauro Simaz, 
giovane di 
S. Leonardo 
schierato 
nella formazione 
de ll’Udinese

p ied e , il gol del g io v an e  
Zam pa, attaccante del Pa- 
gnacco. Nei tem pi regola
mentari c ’è stato sostanziale 
equilibrio, con le due squa
dre che hanno cercato senza 
successo la via del gol.

I b ianconeri, im pegnati 
in un ’altra finale, alla stessa

L’Audace impegnata nel torneo Lorenzutti e nelle finali provinciali

Esordienti, una corsa senza soste
En p le in  d eg li E s o r

dienti dell’Audace im pe
gnati ne lle  e lim in a to rie  
del tro feo  L orenzu tti di 
Udine.

Il quarto successo con
secutivo è stato ottenuto 
a lle  sp ese  del C h iav ris  
grazie alle reti siglate da 
M attia C endou, V idic e

Ruttar. Grazie a questi risul
tati i ragazzi allenati da An
tonio Dugaro hanno giocato 
i quarti di finale battendo di 
misura l ’Esperia di Trieste.

N ella gara di sem ifinale 
affronteranno il Pozzuolo.

Sabato 14 concluderanno 
il Torneo con la gara di fina
le.

I biancazzurri sono impe
gnati anche nelle finali pro
vinciali. Nel primo incontro, 
giocato giovedì 5 a M ereto 
di Tom ba contro la form a
z io n e  lo c a le , g io can d o  
un’ottima gara si sono impo
sti con il gol messo a segno 
dal bom ber Fabio V alenti- 
nuzzi.

C o n tin u a n d o  la lo ro  
marcia, sabato 7 hanno af
frontato a Merso di Sopra 
la Reanese. Una doppietta 
di Filippo Rucchin e la re
te di Andrea Dugaro han
no messo al sicuro il risul
tato.

Da segnalare il calcio 
di rigore fallito da Miano, 
che avrebbe potuto arro
tondare il bottino. Prossi
mo appuntamento martedì 
17 contro l ’Osoppo.

ora, a Codroipo (vinta 6-0), 
hanno schierato diversi gio
vani tra i quali il giovanissi
mi valligiano Mauro Simaz 
di S. L eonardo , cresciu to  
nelle giovanili dell’Audace, 
che è risultato essere il più 
giovane calciatore del to r
neo. Dimitri Ferletič, bian
co n e ro  c re sc iu to  nel So- 
vodn je , a causa  di alcuni 
problem i ha disputato uno 
scampolo di gara mettendo
si in luce per le sue doti tec
niche e per l ’ottima visione 
di gioco.

N elle file  della  rap p re 
sentativa udinese va segna
lata la buona prova fornita 
dai c iv id a le s i F lav io  Cu- 
drig, nativo delle V alli, e 
Pavan. M igliore giocatore 
del torneo è risultato il bian
conero N oselli, al quale è 
andato il trofeo W alter Bla- 
sig.

Izredno uspešni rezultati namiznoteniških predstavnic Krasa iz Zgonika

novi matajur
četrtek, 12. junija 1997

Anche quest'anno il C irco lo ipp ico Friu li O rienta le  s i è ritrovato  a Caste/monte, 
a ll’annuale appuntamento con la Madonna nera del Santuario, pe r la messa e bene
dizione d i cavalli e cavalieri prima de ll’avvio delle manifestazioni ippicne del 1997

Vanja Milič osvojila državni naslov
Primi verdetti 

ad Obor
Il torneo di calcetto 

di Oborza ha emesso i 
primi verdetti. Prepotto 
e Valcerò hanno acqui
sito il diritto di parteci
pare alle sem ifinali in 
programma venerdì 13 
giugno.

Le altre due semifi- 
naliste si conosceranno 
al te rm in e  d e lle  gare 
Poianis-M asseris e O- 
blizza-Antares.

Le finali si dispute
ranno domenica 15 giu
gno.

Namiznoteniške predsta
vnice zgoniškega Krasa so 
na državnem  članskem  pr
venstvu v igri dvojic (cop
pia) kar trikrat segle po me
daljah.

N ajboljše se je  izkazala 
m lada Vanja M ilič (na sli
ki), ki je skupaj s Karin Cal- 
liari (Tramin Bočen) osvoji
la državni naslov in v finalu 
prem agali par Katja M ilič 
in Ana Bersan.

V m ešanih  parih pa sta 
A na B ersan in Toll Flan- 
sjork (Tramin Bočen) osvo
jila bronasto medaljo.

M anj razvese ljive  vesti 
pa so prišle iz Starancana, 
kjer sta se v dodatni tekmi 
srečali košarkarski postavi 
goriškega D om a in A iella

za prestop v C-2 ligo. Zara
di slabo odigranih zadnjih 
minut srečanja so domovci 
izgubili 64:67 (41:34). (r.p.)
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Tarčmun - Spietar 
Je paršla Benedetta
V elik o  v ese je  v v e lik i 

družin i T rinco  - P iernov i 
na T arčm une. N jih  te z a 
dnji puob, Fabio, je  v pe
tak 6. junija ratu tata adne 
liepe č ič ice , za ka tero  so 
vebral ime Benedetta. M a
m a je  V a le n tin a  P arav an  
taz Cel, ki potlè, ki je  ože
nila Fabia je paršla živet v 
Spietar. K ar nas puno ve
seli je , de družina čez malo 
cajta pride živet tle na T ar
čm un. V P iernovi družini 
so se vičkrat veselili zavo- 
jo  rojstvu: nona Eni je  19 
Iiet od tega obiesla flok ro
za, kar se je  rodila nje par
va n avuoda  F u lv ia , po tlè  
pa so bli sam uo plavi flo- 
kiči: za Danielna, za A bra
m a, za S im ona an za Ga- 
brielna.

“Ben, če se rodjo samuo 
puobči, nič hudega, bomo 
imiel pa puno neviest!” so 
poštudieral. Devetnajst liet 
potlè pa sta Fabio an V a
len tin a  p o sk a rb ie la , de v 
P ie rn o v i d ru ž in i bo spet 
adna čič ica , B enedetta an 
na vrata so obiesli spet an 
velik roza flok.

Cičici želm o vse narbu- 
ojše na telim  svietu.

Sauodnja 
Parvo obhajilo

V nediejo 8. jun ija  je  bla

naša cierku nabita judi, ri- 
edko kada se jih  vide tar- 
kaj. Z bral sm o se okuole 
šest o tru o k , ki so se tis ti 
d an  p a rv i k ra t  o b h a ja l .  
Bluo je  pet puobču an adna 
čičica: Stefano M artinig iz 
Sauodnje, Francesco Cen- 
dou gor z M ašere, Àbramo 
Trinco iz Starm ice, M auri
zio M edveš iz M atajurskih 
Bare, S tefan ia B lasutig  iz 
G orenjega B arnasa an G i
anluca C ernoia iz Kuoste.

Ceplešišče 
Hitra smart

Na naglim  je  na svojim  
duom u limaru naš vasnjan 
Francesco M artinig - Lenin 
po domače. Imeu je  79 liet.

Zadnji ga je  videu zdra
v eg a  an  s re č n e g a  an v a 
snjan , kar pa zv iče r se je  
hči M arcella varnila damu 
iz diela, ga je ušafala mar- 
tvega.

Z njega sm artjo je  v ža
lost pustu njo, sinuove, ne- 
vieste, sestre, kunjade, na- 
vuode an vso drugo žlahto.

N jeg a  p o g reb  je  biu  v 
Ceplešišču v petak 6. jun i
ja  zjutra.

GRMEK

Hlocje 
Dobrojutro Sofia!

So imiel ki praznovat tel 
zadnji konac tiedna v Kon- 
šorjovi družin tle par Hloc! 
Neviesta Carla - M artinkna

iz T opoluovega - jim  je  v 
to rak  3. ju n ija  šenkala še 
adno čičico, ki se bo klica
la Sofia.

S o f ia  se je  ro d i la  v 
Spitale tam  v San D aniele 
an dam u je  paršla  kupe z 
nje mamo v petak 6. junija, 
glih tisti dan tata A lessan
dro je  imeu rojstni dan.

Pa n ie b luo  še zad o st, 
drugi dan, v saboto  7., je  
tud i se s tr ic a  P e tra  (parv i 
otrok od Carle an A lessan
d ra ) , p ra z n o v a la  ro js tn i  
dan, tri lieta življenja.

M islem o, de sta zasto - 
pil, de tata od Sofie an Pe
tre je  A lessandro  V ogrig, 
mama pa Carla Loszach.

K upe z d ru ž in o  se za 
ro jstvo  Sofie vese ljo  tudi 
k u ltu rn o  d ru š tv o  R ečan , 
prò loco Garmak, Beneško 
gledališče an vsi parjatelji 
mlade družine.

Sofii an Petri želmo, de 
bi rasle  srečne, zdrave an 
vesele .... an če park ličejo  
na sviet še kajšno sestrico 
al b ra traca (takuo, ki njih 
ta ta  A le s s a n d ro  nam  je  
obeču!), bom o pru vsi ve
seli.

SREDNJE

DREKA

V mieru naj počiva
C o rra d o  R o ia t t i  se je  

varnu za nim ar damu.
Venčni m ier bo počivu v 

britofe par svetim Pavle go 
par Cerneč. Corrado, naj ti 
bo lahka dom ača zemlja.

Debenije 
Smart parlietne žene
Na duomu svojih otruok 

v R o s a z z o  d i M a n z a n o , 
kjer je  živiela zadnje lieta, 
je  um arla M aria Tom ase- 
tig , u d u o v a  T o m a se tig  - 
K o cerjo v a  iz D eben iega. 
Učakala je  zaries puno liet, 
92.

Zapustila je  sinuove, ne- 
v iesto, zeta, brate, navuo- 
de, pranavuode an vso dru
go žlahto.

Venčni m ier bo počivala 
go par svetim  Stuoblanke, 
kjer je  biu nje pogreb v to 
rak 10. junija.

ČEDAD

Bicinicco - Marsin 
Umaru je  gaspuod 

nunac Dino Canciani
Zavojo hude boliezni je 

v Spitale v Latisani umaru 
gaspuod nunac Dino C an
ciani. Imeu je  71 liet an je 
biu iz Čedada. Tele zadnje 
lieta je  opravju svojo božjo 
službo v Bicinicco. V M ar
sine pa se lepuo spom inja
jo  na anj sa’ je paršu v telo 
vas h itro  potlè , ki je  ratu  
g a s p u o d . B lu o  je  l ie to  
1950. V M arsine je  ostu do 
lie ta  1964 an tle je  pustu  
puno liepih spominu.

Venčni m ier bo počivu v 
Cedade, kjer so ga podko- 
pal v petak 6. junija.

Nova fabrika na Cemurju
GRMEK  

Senjam v vasi
V četartak 6. dičemberja 

je  biu za ljudi Velikega an 
M alega Garmika velik pra
znik. Asfaltai so jim  ciesto 
an d ie lo , ki ga je  oprav la 
firma Cois iz Vidma, je  ko- 
štalo nad 140 milionu lir.

(Novi Matajur, 15.1.80)

Kanalac 
Tudi par nas nova ciesta

Ze vič miescu se vozimo 
do Kanalca po liepi an aš- 
faltani ciesti, ki nam  jo  je  
naprav la firma Ilser iz Rea- 
ne. Parve dni februarja le ti
sta firma je  začela šerit an 
podzidovat zadnji kos, ki 
peje do Prievaia an še napri 
do občine Sauodnje.

Za seda bo nareta samuo 
do Prievaia, pa potriebno bi

novi m a ta ju r
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jo  bluo ašfaltat tudi napri, 
ker tale c ies ta  im a veliko  
v ažn o st (im portanco ) zak 
poveže dvie doline an peje 
do bloka z Jugoslavijo.

(Novi Matajur, 15.3.80)

SREDNJE  
Cejo zapriet vartac

Šolske oblasti namerava
jo  z a p r ie t  o tro š k i v a rta c  
(ažilo) v Sriednjem. Zviedel 
smo, de ga čejo zapriet zak 
je premalo otruok.

K am  b o jo  u o z il n aše  
otroke? Al bojo m uorli že 
takuo majhani bit “pendola
ri”?

(Novi Matajur, 30.4.80)

SPETER - GRMEK  
Nova občina 

in nova telovadnica
P re d se d n ik  d e ž e ln e g a

odbora Comelli je  biu v sa
boto 17. maja na slovesnosti 
ob odprtju novega kamun- 
skega hram a v Spie tre. V 
te lim  h ra m u , ki s to ji  ob 
glavni ciesti, bojo tudi pre- 
stori Gorske skupnosti Ne- 
d išk ih  d o lin  an L ju d sk e  
banke iz Č edada. Le tis ti 
dan, popudan, je predsednik 
C om elli šu pa na L iesa, v 
g a rm išk i k am u n , k je r  so 
uradno odparli novo telova
dnico. V Spetru kot na Lie- 
sah so se udeležil tudi pred
s ta v n ik i SR S lo v e n ije  in 
Koroške.

Kot smo že poročali, te
lovadnico na Liesah je bluo 
mogoče zazidat tudi s pod- 
puoro SR Slovenie, ki nam 
je parskočila na pomuoč ob 
potresu lieta 1976.

(Novi Matajur, 1.6.80)

SVET LENART  
Čemur 

Nova fabrika
V in d u s tr ijsk i con i pri 

Cemurju bojo zgradil novo 
tovarno, fabriko. Gre za po
budo družbe Beneco, ki ima 
sedež v Čedadu an ki že i- 
ma majhano fabriko v Plat- 
cu, kjer dielajo sm učarske 
p a lice  (racc h e tte  da sci). 
D ružba B eneco im a v p a
met še druge iniciative na 
gospodarskem področju.

V Cemurju bojo dielal te
lovadne šuolne “ K ro n o s” 
(scarpe da ginnastica) v so
delovanju z nieko fabriko iz 
Montebelluna.

Ko bo proizvodnja (pro
duttività) v celoti iztekla, bo 
v novi tovarni dielalo okuo
le stuo dielucu.

(Novi Matajur, 1.9.80)
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AFFARE! - Vendo 
picco la  case tta  a 
Sant’Andrat, pres
so Corno di Rosaz
zo.
Per il recap ito  
telefonare in reda
zione (731190)

Dežurne lekarne / Farmacie di turno
OD 16. DO 22. JUNUA 

Podboniesac tel. 726150 - Mojmag tel. 722381 
OD 14. DO 20. JUNUA 

Cedad (Minisini) tel. 731175
Ob nediejah in praznikah so odparté samuo zjutra, za ostali čas in 
za ponoč se more klicat samuo, če ričeta ima napisano »urgente«.
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Kronaka
Miedihi v Benečiji

DREKA
doh. Lorenza Giuricin

Kras: v sredo ob 12.00 
Debenje: v sriedo ob 15.00 
Trinko: v sriedo ob 13.00

GRMEK

doh. Lucio Quargnolo  

Hlocje:
v pandiejak ob 11.00 
v sriedo ob 10.00 
v četartak ob 10.30

doh. Lorenza Giuricin 

Hlocje:
v pandiejak ob 11.30 
v sriedo ob 10.30 
v petak ob 9.30 
Lombaj: v sriedo ob 15.00

PODBONESEC
PEDIATRA (z apuntamentam) 

doh. Flavia Principato  
Podbuniesac: 
v sriedo an petak 
od 10.00 do 11.30 
v pandiejak, torak četartak 
od 16.00 do 17.30 
tel. 726161 al 0368/3233795

doh. Vito Cavallaro

Podbuniesac:
v pandiejak od 8.30 do 10.00 
an od 17.00 do 19.00 
v sriedo, četartak an petak 
od 8.30 do 10.00 
v saboto od 9.00 do 10.00 
(za dieluce)
Carni varh:
v torak od 9.00 do 11.00 
Marsin:
v četartak od 15.00 do 16.00

SOVODNJE
doh. Pietro Pellegriti 

Sauodnja:
v pandiejak, torak, četartak 
an petak od 10.30 do 11.30 
v sriedo od 8.30 do 9.30

SPETER
doh. Tullio Valentino 

Spietar:
v pandiejak an četartak 
od 8.30 do 10.30 
v torak an petak 
od 16.30 do 18. 
v saboto od 8.30 do 10.

doh. Pietro Pellegriti 
Spietar:
v pandiejak, torak, četartak, 
petak an saboto 
od 8.30 do 10.00 
v sriedo od 17.00 do 18.00

SREDNJE
doh. Lucio Quargnolo

Sriednje:
v torak ob 10.30 
v petak ob 9.00

doh. Lorenza Giuricin

Sriednje:
v torak ob 11.30 
v četartak ob 10.15

SVET LENART
doh. Lucio Quargnolo

Gorenja Miersa:
v pandiejak od 8.00 do 10.30 
v torak od 8.00 do 10.00 
v sriedo od 8.00 do 9.30 
v četartak od 8.00 do 10.00 
v petak od 16.00 do 18.00

doh. Lorenza Giuricin

Gorenja Miersa:
v pandiejak od 9.30 do 11.00 
v torak od 9.30 do 11.00 
v sriedo od 16.00 do 17.00 
v četartak od 11.30 do 12.30 
v petak od 10.00 do 11.00

Guardia medica
Ponoč je »guardia medica«, od 
20. do 8. zjutra an od 14. ure v 
saboto do 8. ure v pandiejak.
Za Nediške doline: tel. 727282. 
Za Cedad: tel. 7081.
Za Manzan: tel. 750771.

Informacije za vse
Guardia medica

Z a tis te g a , ki p o treb u je  
m ie d ih a  p o n o č  je  n a  
razpolago »guardia medi
ca«, ki deluje vsako nuoc 
od 8. zvičer do 8. zjutra 
an saboto  od 2. popudan 
do 8. zjutra od pandiejka. 
Z a  N e d iš k e  d o lin e  s e  
lahko te lefona  v S pieter 
na številko 727282.
Z a  C e d a js k i o k ra j v 
C edad  na številko 7081, 
z a  M anzan in okolico na 
številko 750771.

Ambulatorio di igiene

Attestazioni 
e certificazioni
v četartak od 9.30 do 10.30 
Vaccinazioni 
v četartak od 9. do 10. ure

Consultorio familiare
SPETER

Ostetricia/G inecologia
v če ta rtak  od 11.30 do 
13.00;
Cedad: v p an d ie jak  an  
sriedo od 8.30 do 10.30; 
z apuntam entam , na kor 
p a  im p e n ja t iv e  (te l. 
708556 - 708646) 
Psicologo: dr. Bolzon 
v sriedo od 9. do 14. ure

Servizio inferm ieristico
G o rsk a  sk u p n o s t Nedi- 
ških dolin (tel. 727565)

Kada vozi litorina
12 Čedada v Videm:
ob 6 .1 0  *, 7 .0 0 , 7 .2 6  *, 
7.57, 9.*, 10., 11., 11.55, 
12 .29  *, 12 .54, 13 .27  *, 
1 4 .0 5 , 1 6 .0 5 , 17 ., 18., 
19.08, 20., 22.10.(od pand. 
do čet. an ob praznikih)

Iz Vidma v C edad:
ob 6.35 *, 7.29, 8. *, 8.32,
9 .3 2  *, 1 0 .3 2 , 1 1 .3 0 ,
1 2 .3 2 , 1 2 .5 7  *, 1 3 .3 0 ,
1 4 .0 8  *, 1 4 .4 0 , 1 6 .3 7 ,
1 7 .3 0 , 1 8 .3 0 , 1 9 .4 0 ,
21 .50  (od pand. do čet.
an ob praznikih), 22.40

* čez tiedan

Bolnica Cedad .... 7081
Bolnica Videm 5521
Policija - Prva pomoč ....113
Komisarjat Cedad... .731142
Karabinjerji............. 112
Ufficio del lavoro .731451
INPS C edad........... .700961
URES - INAC .730153
ENEL...............167-845097
ACI Cedad.............. .731987
Ronke Letališče.,0481-773224
Muzej Cedad......... .700700
Cedajska knjižnica ..732444
Dvojezična šo la..... .727490
K. D. Ivan Trinko .731386
Zveza slov. izseljencev ..732231

Dreka...................... .721021
Grmek.................... .725006
Srednje................... .724094
Sv. Lenart............... .723028
Speter..................... .727272
Sovodnje................ .714007
Podbonesec.......... .726017
Tavorjana............... .712028
Prapotno................. .713003
Tipana.................... .788020
Bardo...................... .787032
Rezija............0433-53001/2
Gorska skupnost... ..727281


